

3010

The Times - Tuesday December 31, 1974 - Page 4

## Senator's expulsion worsens divisions in Chile

From Florencia Varas  
Santiago, Dec 30.

Hopes of a rapprochement between the 16-month-old regime of General Augusto Pinochet and the opposition Christian Democrats, once the country's largest political party, have been dashed.

This is the outcome of last week's decision by the Supreme Court of Justice to ratify the junta's expulsion from the country of one of the Christian Democratic Party's leading figures. He is former Senator Renan Fuentealba.

There have been allegations that Señor Fuentealba had links with the Movement of the Revolutionary Left (MIR).

Before the senator's expulsion, some members on the

party's right who approved of collaboration with the Government, had initiated talks with a view to reaching agreements aimed at a modification of the Pinochet economic policies.

Señor Patricio Aylwin, the president of the Christian Democratic Party, said to me in an exclusive interview: "Señor Fuentealba was expelled from Chile in the same manner as Solzhenitsyn from Russia—by a mere administrative decision, by force, without being judged or even being heard.

"The hearings in the courts of justice clearly confirm our reasoning, the government lawyers have not presented any single proof of supposed connexions with the MIR which is an obviously ridicu-

lous accusation. And the laws which support the expulsion manifestly diminish the attorney buttons of the judiciary and mean the total negation of a state of law."

The Government's argument was summarized for me by one of the junta's lawyers, Señor Pablo Rodriguez, former head of the nationalist Patria y Libertad movement.

"The Marxist campaign against Chile is based on insults, economic blockade and even the possibility of a territorial invasion through Peru instigated by Russia", he said. "This obliges us to demand patriotic behaviour from all Chileans and even more so from a former senator who should have a much greater sense of responsibility and

think of his country instead of party interests."

Sources close to the Government say it is now possible that, since it seems some politicians cannot refrain from promoting political activities, the junta will soon be forced to declare all the Democratic political parties illegal.

On the economic front, Chile faces a second year of restricted consumption and spending. The country will receive some £90m less than expected as the result of the low world price for its main export, copper. The metal provides Chile with almost 80 per cent of its foreign exchange earnings.

The expected deepening of the deficit in the nation's budget will be partly offset by an increase in taxation.

## EXPULSIÓN DE SENADOR AGRAVA LAS DIVISIONES EN CHILE

Esperanzas de aproximación entre el régimen de Augusto Pinochet de 16 meses de edad y la oposición de los demócratas cristianos en el pasado el más grande de los partidos políticos del país, han sido desechadas, este es el hecho que surge de las decisiones adoptadas por la Corte Suprema de Justicia al ratificar la medida de expulsión dictada por la Junta, de uno de los líderes del Partido Demócrata Cristiano el ex-senador señor Renán Fuentealba.

Se han hecho imputaciones, que el señor Fuentealba mantenía vinculaciones con el MIR, antes de la expulsión del senador algunos miembros del ala derecha del Partido quienes aprobaban la colaboración con el Gobierno, habían iniciado conversaciones con miras a lograr acuerdos que permitieran algunas modificaciones de la política económica de Pinochet.

El Presidente del Partido Demócrata Cristiano señor Patricio Aylwin me dijo en un entrevista exclusiva:

"El señor Renán Fuentealba fué expulsado de Chile de la misma manera como Solzhenitsyn de Rusia" - por una mera decisión administrativa, por la fuerza, sin juicio y sin haber sido oido."

"Los alegatos en la Corte de Justicia claramente confirman nuestros argumentos, los abogados del gobierno no han presentado ni una sola prueba de las supuestas conexiones con el MIR, la que es obviamente una acusación ridícula. Y las medidas legales en que se apoyan la expulsión manifiestamente disminuye las atribuciones del poder judicial que significa la total negación de un Estado de Derecho".

Los argumentos del Gobierno fueron sintetizados para mí, por un abogado de la Junta, señor Pablo Rodríguez, cabeza del movimiento nacionalista Patria y Libertad.

"La campaña marxista contra Chile está basada en insultos, bloqueo económico y aún la posibilidad de una invasión territorial al país por el Perú instigada por Rusia". "Esto nos obliga a exigir una conducta patriota a todos los chilenos y aún más de quienes como ex-senadores quienes deberían tener mucho más grande sentido de responsabilidad y pensar en el país, en vez de sus intereses partidistas".

Fuentes cercanas al Gobierno dijeron que ahora es posible que algunos políticos no pueden refrenarse en la promoción de algunas actividades políticas, la Junta muy pronto se verá forzada a declarar la ilegalidad de todos los partidos democráticos.

En el frente económico Chile enfrenta un segundo año de restricciones en el consumo y en los gastos. El país recibirá alrededor de 00 millones de libras menos que las esperadas como resultado de los bajos precios del cobre, principal producto de exportación chilena. Este metal le provee a Chile alrededor del 80% de sus ganancias en divisas externas.

La esperada profundización del déficit en el presupuesto nacional será parcialmente enfrentada por un incremento en los impuestos.